

---

## 教育博士學位課程

### Doctor of Education (D.Ed) Degree Programme

---

課程總監 Programme Director : 蔡敬新教授 Prof. CHAI Ching Sing

本院於 1997 年開辦全港首個教育博士學位課程，首屆學員於 2001 年畢業。課程自開辦以來，吸引了多個界別的人士報讀，包括中小學及大專院校的資深專業工作者、政府官員及從事社會服務工作的人士等。

教育博士學位課程兼重修課與研究，提供多類科目選擇，並要求學員在導師指導下進行論文研究，旨在讓學員對專研範圍有深入的認識，鼓勵學員以創新方法進行教育探究，並培養學員對解決教育問題的洞察力。

此外，本課程冀能令教育專業人士對專研範圍有更堅實的理論和實踐基礎，並在此基礎上有效面對教育改革的挑戰。

Our Doctor of Education programme, offered since 1997, was the first of its kind in Hong Kong. It graduated its first group of students in 2001. The Doctor of Education programme is a professional doctorate that includes both coursework and research components. It offers a variety of relevant courses and supervised thesis research. The Doctor of Education programme aims to help experienced professionals to develop a deep understanding of their chosen areas of study, to encourage them in the search for innovative approaches to educational inquiry and practical insights, and to assist them in resolving educational problems.

The Doctor of Education programme is designed to suit the needs of professionals who seek to meet the challenges of educational change effectively and desire to have their work thoroughly grounded in the theory and practice of defined areas of study. Over the years, the majority of students admitted by the programme are school principals, senior teachers, lecturers and administrative staff in universities, and other professionals working for government agencies and social organisations. Their thesis studies have produced valuable indigenous knowledge to inform educational decisions and improve educational practices. The doctoral graduates are an important driving force in serving and leading our local / regional educational community.

I. 修讀辦法 Study Scheme
----------------------

(1) 修課要求

- (a) 學生須修畢 21 學分，方可取得博士候選人資格，詳情如下。

(i) 必修科目	9 學分
專研範圍：課程與教學 – PEDU7101, 7102, 7103	
專研範圍：教育領導與政策研究 – PEDU7206, 7207, 7208	
專研範圍：教育心理 – PEDU7307, 7308, 7309	
(ii) 研究法相關科目	6 學分
從下列科目修讀 4 科：PEDU6003-6004, 6401-6406, 7001-7004, 7006-7009, 7011-7014, 7016-7019, 7301, 7302	
(PEDU6404, 6405, 7301 及 7302 皆有先修科目，學生請參閱學院手冊之學科概要。)	
(iii) 選修科目	6 學分
學生應徵詢其導師意見，然後從教育學部開設之科目中選修 2 科 ( 不包括 PEDU8000 )。	
總計： 21 學分	

(b) 由入學至完成論文期間，必須於每學期註冊 PEDU8000 一科。

## (2) 綜合資格考試

學生須修畢 21 學分，方可取得博士候選人資格。本課程不設綜合資格考試。

## (3) 其他要求

(a) 學員每個學期必須達到研究院的評審要求。詳情請參閱研究院網頁：<http://www.gs.cuhk.edu.hk> 研究生學則 13.0 中“成績低劣及退學”。

(b) 學員的累積平均積點必須不少於 2.0，方可畢業。

(c) 學生於 PEDU8000 科目取得不合格成績，該生次學期將被列為試讀生。學生如連續兩學期被列為試讀生，將被要求退學。詳情請參閱研究院網頁：<http://www.gs.cuhk.edu.hk>。

(d) 出席哲學博士週年專題研討 / 博士論文提案講座 (適用於 2015-16 年度及以後入學學生)

全日制學生需於常規期限出席不少於 15 次哲學博士週年專題研討或博士論文提案講座。

兼讀制學生需在取得博士候選人資格後每學年出席 4 次哲學博士週年專題研討或博士論文提案講座。

- (e) 研究生在取得博士候選人資格後一年內，必須選修 PEDU8010 (9 學分) 及呈交論文提案，然後在導師之指導下，在規定時間內完成其論文，並參加有關論文之口試，取得及格成績，方可畢業。
- (f) 研究生必須報讀由學能提升研究中心舉辦之有關知識產權及版權法的課程。這是一個在線模式課程。詳情請參閱網頁：<http://www.cuhk.edu.hk/clear/prodev/ipl.html>。
- (g) 由研究及知識轉移服務處開辦之網上課程(適用於2017-18年度及以後入學學生) 學員須修畢由研究及知識轉移服務處開辦之網上課程 (Publication Ethics) ，並獲取有效證書，方符合畢業要求。有關資料可參考網頁：<https://www.research-ethics.cuhk.edu.hk/web/>。
- (h) 2022-23年或以後入學的研究生必須於第一學年完成並通過由學能提升研究中心舉辦之研究數據管理課程 (Research Data Management Training) (適用於2022-23年或以後入學學員) 有關上述線上課程之詳情請參閱：<https://www.cuhk.edu.hk/clear/download/IPL-Researchskills.pdf>。

#### (1) Coursework Requirements

- (a) Students are required to complete a minimum of 21 units of coursework before the granting of Doctor of Education candidature.

- |                      |         |
|----------------------|---------|
| (i) Required Courses | 9 units |
|----------------------|---------|

*Specialization: Curriculum & Instruction –  
PEDU7101, 7102, 7103*

*Specialization: Educational Leadership and Policy Studies –  
PEDU7206, 7207, 7208*

*Specialization: Educational Psychology –  
PEDU7307, 7308, 7309*

- |                               |         |
|-------------------------------|---------|
| (ii) Research-related courses | 6 units |
|-------------------------------|---------|

*Any 4 courses to be chosen from the followings:  
PEDU6003-6004, 6401-6406, 7001-7004, 7006-7009, 7011-7014,  
7016-7019, 7301, 7302*

(There are pre-requisites for PEDU6404, 6405, 7301 & 7302, please refer to *Faculty Handbook – Course Descriptions* for details.)

- |                        |         |
|------------------------|---------|
| (iii) Elective courses | 6 units |
|------------------------|---------|

*2 courses (except PEDU8000) to be offered by the Division of Education. Students should consult their advisors to determine what electives to be taken.*

Total: 21 units

- (b) PEDU8000 is a thesis monitoring course. Students are required to take PEDU8000 every term from the time of admission, throughout the preparation of thesis, until its

completion.

(2) Qualifying Examination

Advancement to Doctor of Education candidature is conditional upon the satisfactory completion of the 21 units of coursework. No further qualifying examination is required.

(3) Other Requirements

(a) Students must fulfill the Term Assessment Requirement of the Graduate School. For details, please refer to Section 13.0 “Unsatisfactory Performance and Discontinuation of Studies” of the General Regulations Governing Postgraduate Studies which can be accessed from the Graduate School Homepage: <http://www.gs.cuhk.edu.hk>.

(b) A student must achieve a cumulative grade point average (GPA) of at least 2.0 in order to fulfil the graduation requirement.

(c) Students who fail in thesis monitoring course shall be put on academic probation. Students shall be required to discontinue studies unless 13.3 of General Regulations Governing Postgraduate Studies applies.

(d) Attending PhD Programme Annual Seminars / Doctoral Thesis Proposal Presentations (Applicable to students admitted in 2015-16 and thereafter)

Full-time students are required to attend not less than 15 sessions of PhD Programme annual seminar / doctoral thesis proposal presentation during normative study period.

Part-time students are required to attend 4 sessions of PhD Programme annual seminar / doctoral thesis proposal presentation each academic year after advancement to candidature.

(e) Normally within a year after advancement to Doctor of Education candidature, the candidate has to register for the course PEDU8010 (9 units), and to submit and present the thesis proposal in an open presentation. After the thesis proposal has been approved, the candidate should, under the supervision of her / his supervisor, submit a thesis and pass the oral examination within a prescribed period of time for graduation.

(f) Complete an Improving Postgraduate Learning (IPL) module “Observing Intellectual Property and Copyright Law during Research”. This will be an online module and relevant information can be accessed from the website: <http://www.cuhk.edu.hk/clear/prodev/ipl.html>.

(g) Research Ethics Training (RET) (**Applicable to students admitted in 2017-18 and thereafter**)

Students are required to complete an online Research Ethics Training (RET) module on “Publication Ethics” offered by the Office of Research and Knowledge Transfer Services (ORKTS) and obtain a valid Publication Ethics Certificate for graduation. Relevant information can be accessed from the RET website at <https://www.research-ethics.cuhk.edu.hk/web/>.

(h) Complete an IPL module on “Research Data Management Training” (**Applicable to students admitted in 2022-23 and thereafter**)

This is an online module and relevant information can be accessed from the website: <https://www.cuhk.edu.hk/clear/download/IPL-Researchskills.pdf>. Students are required to complete and pass the module in their first year of studies, with effect from the 2022-23 intake.